
 

220 
 

 ( 3131)–(4)العدد( 31)المجلد الزراعية ومللعل جكريث جامعة مجلة

ISSN-1813-1646 

 : الدالة الكلمات

 
  :للمراسلة

 

 

 : الاسحلام
5-5-2013 

 :القبول
29-8-2013 

 

KeyWords: 

Tikrit , tomato’s 
 

Correspondence: 

Mohammed Omer 

Sharref 

 
 

Received:      

5-5-2013 
Accepted:  

29-8-2013 
 

 

 

 الخلاصة

ٚٓذف انبحث فٙ الاعبط  انٗ اٚدبد انؼلاقت الاسحببعٛت بٍٛ  انًغخٕٖ انًؼشفٙ نضساع انغًبعت  ٔبؼض انخصبئص 

انشخصٛت ٔالاحصبنٛت ٔالاخخًبػٛت ، ٔكزنك حشخٛص انًشبكم انخٙ حٕاخّ صساع انغًبعت فٙ قضبء حكشٚج / يحبفظت 

( فٙ قضبء حكشٚج ،ٔقذ شًم  ػُٛت ػشٕائٛت 2012ُت )صلاذ انذٍٚ . ٔقذ شًم انبحث خًٛغ صساع انغًبعت انًكشٕفت نغ

ٔانببنغ ػذدْى   2012( خًؼٛت حؼبَٔٛت صساػٛت ، بهغ ػذد يضاسػٍٛ انغًبعت  انًكشٕفت  عُت  22( قشٚت حخبغ )29يٍ  )

ؼُٛت %( يٍ كم قشٚت ، إر بهغ انؼذد انكهٙ لأفشاد ان20( يضاسػب ، اخخٛشث يًُٓب ػُٛت ػشٕائٛت حُبعبٛت بُغبت )910)

(.حى انحصٕل ػهٗ انبٛبَبث انخبصت ببنبحث  بٕاعغت اعخًبسة اعخبٛبٌ حضًُج خضأٍٚ  اندضء الأل حضًٍ بؼض  182)

انخصبئص انشخصٛت ٔالاحصبنٛت ٔالاخخًبػٛت  نهًبحٕثٍٛ ٔاندضء انثبَٙ حضًٍ اعئهت خبصت نخحذٚذ انًشبكم انخٙ حٕاخّ 

انصذق انظبْش٘ ٔصذق انًحخٕٖ حى قٛبط انثببث بغشٚقت انخدضئت انُصفٛت  صساع انغًبعت فٙ انًُغقت .ٔبؼذ انخأكذ يٍ يٍ 

ٔ (  ( excel ,spss. ثى بذأث ػًهٛت  خًغ انبٛبَبث ٔبؼذ حفشٚغ انبٛبَبث ٔحصُٛفٓب حًج يؼبندخٓب إحصبئٛبً ببعخخذاو بشَبيح 

بٛشعٌٕ .   ٔقذ أضحج انُخبئح اٌ اْى  انٕعبئم الإحصبئٛت انًغخخذيت : انًذٖ ، انًخٕعظ انحغببٙ ،  يؼبيم اسحببط 

انًغخٕٖ انًؼشفٙ نضساع انغًبعت انًكشٕفت نّ ػلاقت اسحببط يؼُٕٚت يغ كم يٍ انًخغٛشاث انخبنٛت : انؼًش ، انخحصٛم 

انذساعٙ ، ػذد عُٕاث انؼًم فٙ انضساػت ، يؼذل الاَخبج ، الايشغت الاخخًبػٛت ، يصبدس انحصٕل ػهٗ انًؼهٕيبث 

خؼذاد نهخغٛٛش .كًب أضحج انُخبئح اٌ انًغخٕٖ انًؼشفٙ نٛظ نّ ػلاقت اسحببط يؼُٕٚت يغ انًخغٛشٍٚ انخبنٍٛٛ ٔالاَفخبذ ٔالاع

: يصذس انذخم ، َٕع انحٛبصة انضساػٛت . ٔفٙ ضٕء يب حٕصم انّٛ انبحث يٍ اعخُخبخبث قذو يدًٕػت يٍ انخٕصٛبث 

ساث انخذسٚبٛت ٔاػذاد اسشبداث اراػٛت ٔحهفضَٕٚٛت يٍ خلال آًْب : حفؼٛم دٔس الاسشبد انضساػٙ ٔحكثٛفّ يٍ خلال انذٔ

اراػت ٔحهفضٌٕٚ صلاذ انذٍٚ ٔانصحف انًحهٛت فٙ انقضبء ٔاٚصبل انُششاث الاسشبدٚت انٗ صساع انغًبعت انًكشٕفت 

 ٔاخٛشاً ٕٚصٙ انببحثبٌ بخكشاس ْزِ انذساعت ػهٗ فخشاث يخخهفت . 

Knowledge level in  district of Tikrit / Salahuddin province oftomato's  growers in the 

scientific recommendations concerning with  the   tomato's cultivation.(B)
Mohammed Omer Sharref  and Ali Ahmed Ghaidhaib Al-jubury 

Abstract 

   The study aimed mainly to indentation a correlation relationship between level of information 

of tomato and some of personal and social communication properties as well as ,   The study 

aimed to  diagnoses the problem that faced tomatoes', the study  target sample a mounted  (182) 

respondents  ,which has chosen as a random sample selected  at a proportion ( 20%) from  whole  

of studies society .  The Data have been  collected by using a specially prepared questionnaire 

,The items have been present  to  the specialists experts to achieve the face validity Via the Pre-

test .The power of  items  discrimination their  difficulty coefficient have been calculated ,  some 

items have been canceled, thus,  the number of items on their is (60) ones . Test reliability is 

(0.809  )  , then, we  have been collected the data.,  and  inputted and processed  statistically by  

using  spss, exsel ,  and  a number statistical means as (range ,  wieght percentage , ( t )test  , 

Person correlation coefficient ,   regression analysis multi-stage ,and others .The results have 

been  showed that (90.11) of the researched possess intermediate  information  tend to weak .The 

knowledge farmers in  tomato's production fields have ranged  according to the following 

regarding priorities possess knowledge: .Were also determine the level of knowledge in all areas 

of tomato crop.  The study have determined the level of knowledge in each items of the test.  The 

researcher have been  concluded that the respondents lacked a lot of knowledge, and that there is 

a high  lack of knowledge in the   field uncovered tomato transplants, especially in the field of 

fertilization and the chosen seeds ,In the light of the conclusions , the researcher presented a set 

of recommendations including activating the role of agricultural extension and intensification of 

training courses and,  preparing radio and television guidance through radio and television 

Salahuddin and local newspapers in the district of Tikrit. Extension system must be Guiding and 

delivering leaflets in the cultivation and fertilization and choose tomato seeds to their 

beneficiaries in the study's    villages .The researcher recommends devices and systems  in the 

Ministry of Agriculture  and in Tikrit district,  to control of seeds and ensure  it's from reliable 

sources. And the government should be  provide and support for tomato transplant  ,  through 

reworking  national program   for  tomato's production  

  

  



 

221 
 

 ( 3131)–(4)العدد( 31)المجلد الزراعية ومللعل جكريث جامعة مجلة

ISSN-1813-1646 

2012

2010

2001

1996

2006

2013

2007

1992

, 1991Holland

2011

- 

- 

 

1

2

160502000

2102

2922

910

210220

182

1

2



 

222 
 

 ( 3131)–(4)العدد( 31)المجلد الزراعية ومللعل جكريث جامعة مجلة

ISSN-1813-1646 

7070

1

0

 

 

    

0  3 2 0 6 

2  2 0 3 6 

3  2 2 0 5 

4  2 2 2 6 

5  5 4 3 02 

6  2 2 3 7 

7  3 4 4 00 

8  2 2 4 8 

9  2 3 4 9 

 23 22 25 71 

30

0.809

0.891

60

1234

567

12

321

12

16

10

321

30

10

321

1030



 

223 
 

 ( 3131)–(4)العدد( 31)المجلد الزراعية ومللعل جكريث جامعة مجلة

ISSN-1813-1646 

241020121612

2012

SPSSStatistical Package Social Science

1 198932

–

2 

3 Guilford, J. P. and 

F. Benjamin (1978

4 
\X2000 

n

X
  X 

5 Pearson

)1997(

n

Y
Y

n

X
X

n

YX
XY

r
2

2

2

2
)(

)(
)(

(
















6 1978 

 (t

0 

7617

40.923

21736

384462

)4849013756

1246375776

04132

 (t

1.780

0405

 

 المدى 

 عذد  الفئبت

rxx =  
2Roe 

1 + Roe 



 

224 
 

 ( 3131)–(4)العدد( 31)المجلد الزراعية ومللعل جكريث جامعة مجلة

ISSN-1813-1646 

2

   
 r 

(t) 

1736 70 384462 4547 

0.132 

1478 
3756 89 484901 504427 

(t) 

5776 23 124637 544478 1464

  182 100  

0405124964s.d =

2

3

94341

214978

304220

19423184242

64044

44945

04396

 (t

5 t 2432

0401

3

   
 

r (t) 

 17 94341 474706 

04396 

5478 
 40 214978 474825 

 55 304220 454971 

 35 194231 494545 
(t) 

 15 84242 524533 

2432 

 11 64044 514636 

 9 44945 584444 

 182 100  

0401

3

601

194752

4

120

6442862140

294670

416064044



 

225 
 

 ( 3131)–(4)العدد( 31)المجلد الزراعية ومللعل جكريث جامعة مجلة

ISSN-1813-1646 

04319 (t

4 (t

24320401

4

   
 r 

(t) 

120 117 644286 484060 

04319 

44516 

2140 54 294670 494741 
(t) 

4160 11 64044 574364 
2432 

 182 100  

0401134296s.d =

4

5

136744725

46

254275

04086

 (t1

t

5

   
 

r 

(t) 

 136 744725 57 804 

04086 

14159 

 46 254275 46 081 
(t) 

 182 100  14645 

50 25

4

66

147512450

04142t

0405



 

226 
 

 ( 3131)–(4)العدد( 31)المجلد الزراعية ومللعل جكريث جامعة مجلة

ISSN-1813-1646 

6

   
 

r (t) 

04251 37 21 208 46 584 

0 142 

1 92 

14011475 40 194220 51 657 (t) 

147512450

 
64 234070 524453 

1 64 

2421513

 
38 34 054 44455 

3

 
3 2 448 28 000 

 182 %100   

0 050 814s.d =

6 7

44244176

105

574692

33184132

04115

 (t1

t

 

7

   
 

r (t) 

 44 244176 334364 

04115 

1455 
 105 574692 504314 

 33 184132 664333 (t) 

 182 100%  1464 

78

88484352

60

324967

34184681

04424

 (t



 

227 
 

 ( 3131)–(4)العدد( 31)المجلد الزراعية ومللعل جكريث جامعة مجلة

ISSN-1813-1646 

64281t2432

0401

8

   
 

r (t) 

 88 484352 474727 

04424 

64281 
33.9 60 324967 504147 

4 34 184681 504583 (t) 

 182 100%  2432 

040114396s.d =

8

27

104540

9

68374363

94514648

20

104989

04688

 (t

12 (t

2432

0401

9

 
  

 
r (t) 

08 68 374363 474691 

04688 

124727 

917 94 514648 494638 

18 20 104989 514550 (t) 

 182 100  2432 

040154383s.d =

9

3010

204401

10

40

214978

74404659

68374363

04218 (t

2 (t

2



 

228 
 

 ( 3131)–(4)العدد( 31)المجلد الزراعية ومللعل جكريث جامعة مجلة

ISSN-1813-1646 

0401

01

   
 

r (t) 

1016 40 214978 444025 

04218 

2499 

1723 74 404659 494365 

2430 68 374363 514853 (t) 

 182 100  2432 

040164776s.d =

179

182

984351

74

182

40465911

00

  
  

 179 984351 1 

 153 844065 2 

 150 824417 3 

 145 794670 4 

 142 784021 5 

 141 774472 6 

 125 684681 7 

 89 484901 8 

 86 474252 9 

 74 404659 10 

11



 

229 
 

 ( 3131)–(4)العدد( 31)المجلد الزراعية ومللعل جكريث جامعة مجلة

ISSN-1813-1646 

,

 

1

 

2

 

 

 

1989

1996

 

2001

 

2012 

2006

 

2010

2

 

2012



 

230 
 

 ( 3131)–(4)العدد( 31)المجلد الزراعية ومللعل جكريث جامعة مجلة

ISSN-1813-1646 

1992

 

1978

2011

2000

1

2013

1922013 

200735

2012 

1997

 

- Holland, B., I.D. Unwin and D.H.Buss1991. 

Vegetables, herbs and spices. The fifth 

supplement to McCance and widdowsons 

The Cambridge , United Kingdom.

- J. P. Guilford and F. Benjamin (1978), 

Fundamental Statistics in Psychology and 

Education , sixth edition , Mcgraw-

HillKogakusha ,intenational Student 

edition .


